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1 Inleiding 

 
2019 was voor de NUT een bijzonder jaar. We vierden ons 25-jarig bestaan. Om die reden was de 
jaarlijkse conferentie groter van opzet. We nodigden niet alleen eigen leden uit maar ook 
externe waren welkom. De jubileumconferentie vond plaats in Antwerpen. We danken 
Linguapolis heel hartelijk voor de meer dan voortreffelijk georganiseerde conferentie. 

2019 was ook het jaar waarin we met de NUT-directeuren zijn gaan nadenken over de toekomst 
van de NUT. Waar willen we over 5 à 10 jaar staan? Door middel van een enquête is binnen de 
NUT input opgehaald die op de Directeurendag in november is besproken. Daarover later in dit 
verslag meer. 

Waar vorig jaar de VSNU bij de NUT aanklopte voor advies over de Pearsontoets, is nu de NUT 
gevraagd om mee te denken met de commissie Gedragscode Internationale Student over de 
selectie en keuze van taaltoetsen binnen de landelijke gedragscode. 

In 2019 heeft de NUT ook een zelfevaluatie ontwikkeld die onderdeel vormt van onze 
Gedragscode. Deze zelfevaluatie is een proces waarbij een talencentrum zich belangrijke vragen 
stelt over zijn kwaliteit. Leden die met goed gevolg deze evaluatie hebben uitgevoerd mogen het 
‘Voldoet aan de NUT kwaliteitscriteria’-logo in hun communicatie opnemen. 

Voor verschillende Nederlandse leden geldt dat de nieuwe wetgeving op het gebied van 
flexwerken steeds complexer en moeilijker uitvoerbaar wordt. Ook daarover in dit jaarverslag 
meer. 

Voor u ligt het jaarverslag 2019-2020 van de NUT. Het bestuur wenst u een boeiende terugblik. 
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2 Kengetallen 

 
26+2 

In het werkjaar 2019-2020 werden de twee NUT-leden van KU Leuven (Instituut voor Levende 
Talen en het Universitair talencentrum (Campus Brussel)) één lid. Hogeschool Windesheim zette 
het NUT-lidmaatschap stop. 

Verder werd Hogeschool Utrecht lid van de NUT, omdat ze de mogelijkheid wilden openhouden 
om van de RU-toets gebruik te kunnen maken omwille van de tijdelijke stopzetting van het 
Staatsexamen NT2. Ondertussen heeft Hogeschool Utrecht het lidmaatschap weer opgezegd.  

Ten slotte verwelkomde de NUT één nieuw geassocieerd lid: het Erasmus Training Centre 
(Jakarta).  

In totaal telt de NUT momenteel 26 leden, 5 Belgische en 21 Nederlandse, waarvan 7 
hogescholen. Daarnaast heeft de NUT 2 geassocieerde leden in het buitenland: Suriname en 
Indonesië. 

Voor de volledige en meest recente ledenlijst, zie www.nut-talen.eu/leden. 

 

 

 

 

 

3 2019-2020: wat deed de NUT? 

 
3.1 April 2019: Jubileumconferentie Antwerpen 

Naar aanleiding van 25 jaar NUT vond op 5 april 2019 de NUT-jubileumconferentie ‘Macht en 
pracht van taal’ plaats op de Stadscampus van de Universiteit Antwerpen. Voor het eerst waren 
ook niet-leden welkom op een NUT-evenement: de conferentie telde in totaal maar liefst 240 
deelnemers. 

Na een inspirerende keynotepresentatie door onderwijspsycholoog Paul Kirschner, waarin 
mythes over leren en onderwijs werden doorprikt, reageerde een panel van taalwetenschappers 
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op Kirschners stellingen. Het 
improvisatietheater ERLNMYR vatte op een 
ludieke manier de ochtend samen. Na de 
netwerklunch waarbij de themagroepen 
centraal stonden, hadden de deelnemers de 
keuze uit zestien interessante presentaties 
of workshops. De dag eindigde met een 
gezellige borrel. 

De dag voor de jubileumconferentie konden 
de NUT-leden deelnemen aan de pre-
conferentie die plaatsvond in het pittoreske 
Hof van Liere. Na de vergaderingen van de verschillende themagroepen werd het NUT-project 
van het jaar bekendgemaakt (zie 5.2 ‘NUT-project van het jaar’ in dit jaarverslag). Daarna werd er 
in verschillende groepen gewandeld door de stad, op zoek naar Nederlandse sporen in 
Antwerpen. De dag werd feestelijk afgesloten in de indrukwekkende Spiegelzaal van het Paleis 
op de Meir met jazzy muziek, leuke speeches en een smaakvol lopend buffet. 

Het was een geslaagde tweedaagse conferentie: op naar de volgende 25 jaar! 

 

 

3.2 November 2019: Themamiddag directeuren - Breda  

Een bootcamp voor NUT-leden organiseren bij TalenCentrum Defensie, een bus huren en de hei 
op, puur om een dag met collega’s bij te praten: een heel kleine greep uit de ideeën die werden 
geopperd tijdens de themamiddag NUT 2.0 eind november in Breda. Daar vond de jaarlijkse 
Directeurendag plaats in de Trip van Zoudtlandtkazerne, op uitnodiging van Jan-Carel Annevelink 
en zijn team. 

Op een snikhete dag in juni eerder dat jaar was in 
Nijmegen door het bestuur de basis gelegd voor 
de themamiddag: doen we als NUT de juiste 
dingen, doen we ze op een goede manier en leven 
er ideeën onder de leden voor innovatie en 
verbetering? Het resultaat was een enquête die 
door vijftig medewerkers van NUT-talencentra 
ingevuld werd. Met de uitkomsten van die 
enquête zijn vervolgens door het bestuur 
concrete vragen geformuleerd waarop de 
aanwezige directeuren tijdens de themamiddag 
antwoorden konden geven. Dat waren vragen als: 

is de huidige vergaderstructuur optimaal en kun je instrumenten aanleveren om de 
samenwerking tussen NUT-leden te verbeteren? Verdere input werd opgehaald bij de voorzitters 
van de themagroepen op 3 december jl. tijdens de jaarlijkse decembervergadering. 

De volgende stap is dat het bestuur uit alle ideeën een aantal concrete actiepunten destilleert 
die in 2020 zullen worden opgepakt. Tijdens de conferentie in maart in Tilburg zal het bestuur 
die actiepunten aan het directeurenoverleg voorstellen. Al met al een intensief jaar nadenken 
over NUT 2.0. Aan alle leden die waardevolle input hebben geleverd: veel dank! 

 

 

https://www.nut-talen.eu/activiteiten/nut-project-van-het-jaar/
https://www.nut-talen.eu/activiteiten/nut-project-van-het-jaar/
https://www.nut-talen.eu/wp/wp-content/uploads/2019/04/groepsfoto-NUT_Dag-1_-217.jpg
https://www.nut-talen.eu/wp/wp-content/uploads/2019/12/NUT-directeuren-TCD-Breda-29-november-2019.jpg
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3.3 Docentendag 2020 

Op een zonovergoten vrijdag 7 februari 2020 vond de NUT-
docentendag plaats op de Erasmus Universiteit Rotterdam. 
Het thema ‘De veranderende rol van de docent’ werd 
ingekleurd met vijftien workshops waar veel belangstelling 
voor was (111 inschrijvingen). Farshida Zafar verzorgde 
voorafgaand een inspirerende keynote met als thema ‘De 
docent van de toekomst’. Farshida (a tech geek with a law 
degree) liet zien hoe groot de afstand is geworden tussen 
klassikaal onderwijs en het dagelijks leven van studenten. Ze 

liet zien op welke manieren technologie en onderwijs steeds meer met elkaar verweven raken en 
hoe dit concepten als ‘leren’ en ‘doceren’ kan raken. Dat stimuleerde tot nadenken over nieuwe 
mogelijkheden, ook voor talenonderwijs.  

Op verzoek van de aanwezigen is de presentatie van Farshida beschikbaar gemaakt op de NUT-
website. 

Vervolgens konden de deelnemers in de workshops zien hoe collega’s invulling gaven aan het 
thema: ‘De veranderende rol van de docent’ met onder andere workshops als ‘Going digital’, 
‘Being a cheerleader’, ‘Van taaldocent naar game master’ en ‘De leidende leerder’. Dat was 
inspirerend en gaf aanleiding tot een gesprek of nader contact.  

De samenwerking met de Community for Learning & Innovation van de Erasmus Universiteit 
Rotterdam resulteerde in twee bonusworkshops: een aantal deelnemers kreeg de gelegenheid 
om in een professionele studio te werken aan eigen opnames. 

De deelnemers gaven de docentendag een gemiddelde score van 8,2: goed georganiseerd, prima 
locaties en workshops van hoog niveau.  

 

 

3.4  CercleS 

CercleS is het netwerk van Europese universitaire talencentra waarbij de NUT is aangesloten. In 
september 2019 vond de vergadering van de Coordinating Committee plaats in Valencia. Het 
belangrijkste onderwerp op de agenda was de verkiezing van een nieuw bestuur (executive 
committee) en als nieuwe voorzitter werd Sabina Schaffner uit Zwitserland gekozen. Verder 
stonden de statuten van CercleS ter bespreking. Deze waren toe aan een update, mede gezien 
het feit dat CercleS vanaf eind 2019 als juridische entiteit van Groot-Brittannië naar Frankrijk is 
verhuisd. 

Voor de NUT heeft dit Europese netwerk toegevoegde waarde. Op de tweejaarlijkse conferenties 
zie je waar andere landen mee bezig zijn en kun je goede contacten (en mogelijke 
samenwerkingen) opdoen. Ook vinden er tussentijds op landelijk niveau evenementen plaats 
waarop kan worden aangehaakt. De NUT zou hier nog veel meer profijt van kunnen hebben.  

De volgende CercleS-conferentie vindt plaats in 2020, in de mooie universiteitsstad Brno in 
Tsjechië. Het thema is: ‘Language Centres at a Crossroads: Open Directions for New Generations 
of Learners’.  

 

https://www.nut-talen.eu/activiteiten/docentendag/
https://www.nut-talen.eu/activiteiten/docentendag/
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3.5 Externe representatie  

Op 6 februari 2020 hebben Sylvia van der Weerden en Gea Hakker namens het NUT-bestuur een 
bezoek gebracht aan de VSNU in Den Haag. Daar hebben zij gesproken met Myrte Berendse 
(domeinleider Onderwijs), Sofie Dings (beleidsadviseur) en Johan Huysse (beleidsadviseur). De 
volgende onderwerpen kwamen aan de orde. 

 

Gedragscode/toetsen  
De VSNU trekt in dezen op met de VH (Vereniging Hogescholen) en de NRTO. Samen stellen ze 
het reglement op onder leiding van de commissie Gedragscode Internationale Student. In deze 
gedragscode staat onder andere waaraan een student moet voldoen om toegelaten te worden 
tot het Nederlandse HO, waaronder een taaltoets. Op dit moment worden alleen de toetsen van 
Cambridge, IELTS en TOEFL erkend. Ook Pearson wil echter toegang tot de Nederlandse markt en 
heeft zich gemeld. Vijf leden van de NUT (met toetsexpertise) hebben op verzoek van de VSNU 
de toets bekeken en daarover een rapport geschreven.  

De bedoeling is dat met de evaluatie van de gedragscode, die deze zomer geagendeerd staat, 
ook gekeken wordt of nieuwe toetsen worden toegelaten. Eerst moet er een systematiek komen 
waaraan de toets moet voldoen en daarnaast moet er door een partij gecheckt worden of de 
toetsen daaraan beantwoorden. In elk geval moet er een procedure voor komen. De NUT zou in 
een van deze twee processen een rol kunnen spelen. Gea en Sylvia gaven aan dat in Vlaanderen 
de situatie anders is. De hogeronderwijsinstellingen aldaar hebben gezamenlijk een toets voor 
academisch Nederlands en Engels ontwikkeld, alles gefinancierd door het ministerie van 
Onderwijs.  

Vanuit de NUT zijn inmiddels drie namen aangeleverd bij de VSNU van personen die betrokken 
kunnen worden bij het checken van de toetsen.  

 

Zzp-docenten 
Daarnaast is er gesproken over de status van zzp-docenten en de webmodule die ontwikkeld 
gaat worden (zie ook 3.6, ‘Wet DBA’). Vanuit de NUT gaven wij aan dat de zzp-docenten die bij 
de universitaire talencentra werken er veelal bewust voor kiezen om als zelfstandige te werken 
en geen dienstverband willen. Door de nieuwe wet (en werkwijze van een uurtarief tussen de 40 
en 70 euro) zou deze groep gedwongen kunnen worden een contract te moeten aangaan. De 
VSNU gaf aan in deze discussie met veel verschillende partijen de belangen van de talencentra 
mee te nemen. 

 

 

3.6  Veranderende wetgeving inzet flexibel personeel (Nederland) 

Op het gebied van wetgeving voor flexibele personeelsinzet is in Nederland het nodige aan het 
veranderen. De overheid zet in op het bieden van meer zekerheid voor flexwerkers. De aanname 
is dat die zekerheid ook gewenst is. Voor talencentra pakt deze verandering minder gunstig uit, 
aangezien het de flexibele inzet van personeel inperkt, terwijl flexibiliteit voor onze branche vaak 
zeer nodig is om in te spelen op pieken en dalen. 
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Wet arbeidsmarkt in balans (WAB) 

De nieuwe Wet arbeidsmarkt in balans betreft personeel met een declaratie- of nulurencontract. 
Op hoofdlijnen voorziet deze wet in doorbetaling van personeel indien de werkgever een 
opdracht binnen vier dagen voor aanvang afzegt. Daarnaast moeten opdrachtgevers vanaf 
1 januari 2020 personeel met een declaratie-of nulurencontract actief een contract aanbieden 
op basis van de gewerkte uren van de laatste twaalf maanden.  

 

Wet deregulering beoordeling arbeidsrelaties (Wet DBA) 

De Wet DBA is er om duidelijkheid te geven over de arbeidsrelatie tussen de opdrachtgever en 
de zzp’er en vervangt sinds 2016 de VAR. Die duidelijkheid is er helaas nog steeds niet. De komst 
van zijn opvolger – in de volksmond bekend als ‘de nieuwe zzp-wet’ – is in elk geval een jaar 
uitgesteld, tot begin 2021.  

Het plan is dat er per 1 januari aan de onderkant van de markt een minimumtarief komt voor 
zzp’ers van 16 euro. Aan de bovenkant (een uurtarief boven de 75 euro) komt er mogelijk een 
zelfstandigenverklaring, die niet alleen vooraf zekerheid geeft over loonheffing en 
werknemersverzekeringen, maar ook zoveel mogelijk over arbeidsrechtelijke gevolgen, 
pensioenverplichtingen en cao-bepalingen. Dit is een verdergaande invulling van de afspraak in 
het regeerakkoord over de opt-out.  

Voor alle opdrachtgevers van zelfstandigen komt er met de opdrachtgeversverklaring een 
instrument om zekerheid vooraf te krijgen. Er wordt onderzocht of en in hoeverre die zekerheid 
via een webmodule kan worden verkregen. Het testen van de webmodule bevindt zich op dit 
moment in het stadium van een grootschalige uitvraag onder opdrachtgevers.  

Het NUT-bestuur volgt deze ontwikkelingen nauwgezet. 

 

 

3.7  Werkgroep Uitdrukkingsvaardigheid Nederlands 

In 2019 is er in Nederland veel te doen geweest om aanpassing van de Wet op het hoger 
onderwijs – met betrekking tot de onderwijstaal – in het wetsvoorstel Taal en toegankelijkheid 
en in een rapport van de werkgroep Interdepartementaal Beleidsonderzoek (IBO) 
Internationalisering van het (hoger) onderwijs. Naar aanleiding van dat laatstgenoemde rapport 
schreef de Nederlandse minister van OCW in september een brief aan de Kamer waarin ze de 
voordelen van internationalisering noemt, maar ook maatregelen aankondigt om schadelijke 
effecten te beteugelen. Ze besteedt daarbij expliciet aandacht aan de Nederlandse 
uitdrukkingsvaardigheid van studenten en geeft aan dat ze voornemens is in een Algemene 
Maatregel van Bestuur (AMvB) vast te leggen dat de inspanningsverplichting voor 
Nederlandstalige studenten wordt geconcretiseerd in een ‘norm’ voor uitdrukkingsvaardigheid. 
Ze wil hiervoor expertise ophalen uit het werkveld en geeft haar ministerie opdracht hiertoe – 
het is dan late herfst. Het Nederlandse Netwerk voor Academische Communicatieve 
Vaardigheden (NACV) ziet in de oproep van het ministerie een kans om actief bij te dragen aan 
het formuleren van die norm en vraagt een vertegenwoordiger van het VIOT (Vereniging 
Interuniversitair Overleg Taalbeheersing), de Vereniging Hogescholen, het Nederlands/Vlaams 
Platform Taalbeleid in het Hoger Onderwijs, de Taalunie en de NUT zitting te nemen in een 
werkgroep onder voorzitterschap van emeritus hoogleraar Communicatie- en 
Informatiewetenschappen Carel Jansen (RUG). Deze werkgroep neemt het werk op in november. 
Bestuurslid Katja Hunfeld zal de NUT vertegenwoordigen. De werkgroep voert begin 2020 
intensieve gesprekken met het ministerie van OCW en de VSNU en levert in de loop van februari 
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2020 een voorstel aan ten behoeve van een concept-AMvB. Dit voorstel wordt begin maart 
voorgelegd aan stakeholders voor een reactie, en de werkgroep zal hierop commentaar geven. 
Helaas kan hierover in dit jaarverslag inhoudelijk nog niets worden gezegd, maar het definitieve 
voorstel wordt in juni 2020 aanhangig gemaakt in de Kamer. 

 

 

3.8  NUT 2.0 

Het bestuur heeft in 2019 onderzocht of de huidige opzet van de NUT (vorm en inhoud) nog 
voldoet aan de wensen van de leden. Hiertoe is onder de leden een enquête verspreid waarin 
werd gevraagd naar onder meer de relevantie van de huidige functies (delen van kennis, 
bundeling expertise enzovoort), de sterktes en zwaktes, een oordeel over de huidige activiteiten 
(conferentie, docentendag enzovoort), maar ook een verkenning van eventuele nieuwe 
activiteiten, zoals het mengen in het maatschappelijke debat. 

De respons op de enquête was met vijftig inzendingen goed. Uit de resultaten komt een 
wisselend beeld naar voren: veel leden zijn (heel) tevreden, andere zien duidelijke ruimte voor 
groei of verbetering. Enkele belangrijke bevindingen op een rij: 

1. De vier functies van de NUT worden nog steeds relevant geacht (gemiddeld 4,1 tot 4,7 
uit 5). 

2. Een meerderheid verwacht van de NUT een meer proactieve en invloedrijke houding in 
maatschappelijke discussies. Tegelijkertijd vindt een meerderheid dat de slagkracht van 
de NUT beperkt wordt door de manier waarop we nu georganiseerd zijn (‘geen gedeeld 
standpunt’). 

3. Vrijwel iedereen vindt het belangrijk dat de NUT er is. 
4. Conferentie: de vorm en frequentie zijn goed (4,0 en 4,3), de inhoud is voldoende (3,8). 
5. Thematische bijeenkomsten (zoals over taalbeleid of inburgering) worden gewaardeerd 

(4,1). 
6. Diverse leden missen een themagroep Bedrijfsvoering. 
7. Veel leden zouden nog meer contact, samenwerking en intervisie met andere leden 

willen hebben. 
8. Het gevoel van verbinding met en betrokkenheid bij de NUT als zodanig kan beter. 
9. De NUT als zelfstandige organisatie met kantoor en ondersteuning? Dat zien de meeste 

leden (nog) als een brug te ver, waarbij het kostenaspect vaak wordt genoemd. 
 
Tijdens de Directeurendag bij TalenCentrum Defensie in november zijn de uitkomsten van de 
enquête door Sylvia gepresenteerd. Vervolgens zijn in subgroepen drie thema's met de 
aanwezige leden uitgediept, met als doel te komen tot concrete ideeën voor de toekomst. Deze 
input is besproken in de bestuursvergadering in januari 2020. Hoewel de meningen ten aanzien 
van grote veranderingen te zeer van elkaar verschillen om er acties op te baseren, is er op 
'kleiner' niveau wel overeenstemming. Op basis hiervan doet het bestuur nu enkele voorstellen 
aan de algemene ledenvergadering: 

• We richten een themagroep Bedrijfsvoering op. 

• De eerste bijeenkomst van de themagroepen blijft in maart, tijdens de conferentie. Een 
tweede bijeenkomst is voor sommige themagroepen moeilijk te realiseren, terwijl dit 
voor de betrokkenheid, mogelijkheid tot samenwerking en inhoudelijke diepgang wel 
wenselijk is. Vandaar het voorstel waarbij de themagroep de kans geboden wordt om 
een tweede bijeenkomst te organiseren op dezelfde dag als de Directeurendag (in 
november). Op deze manier wordt niet alleen de tweede bijeenkomst van de 
themagroep gefaciliteerd, maar wordt er ook antwoord gegeven op de vraag naar meer 
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thematische bijeenkomsten, een behoefte die uit de enquête naar voren kwam. De 
opzet is als volgt: 

o Ochtend: bijeenkomst themagroepen rond een actueel onderwerp, waaraan ook 
directeuren kunnen deelnemen of leden die graag lid zouden zijn van meer dan 
één themagroep. 

o Gezamenlijke lunch. 
o Middag: Directeurenmiddag (vergadering + inhoudelijk deel). 

• We gaan door met het NUT-project van het jaar, maar voeren wel wat aanpassingen 
door. 

• Het bestuur zal intervisie tussen de eigen NUT-leden promoten. Verder wordt er op de 
NUT-website een ‘How to’-pagina gemaakt met informatie over Erasmus+ staff mobility.  

• Een uitgebreider ‘welkomstplan’ wordt opgemaakt waardoor nieuwe leden beter 
geïnformeerd worden over de NUT-werking en -activiteiten en zich daardoor sneller 
thuis voelen. 

• Deelname aan elkaars professionaliseringsdagen: via de nieuwsbrief kan telkens een 
oproep gelanceerd worden. 

  

 

3.9  Zelfevaluatie 

Begin 2018 is het plan opgevat een zelfevaluatie te starten voor de NUT-leden. Er is een 
commissie gevormd, bestaande uit Rob Doeve, Leonie Karstens en Esther Scheeren, die in 
november 2018 een plan hebben voorgelegd aan de directeuren, en in het directeurenoverleg 
van april 2019 is officieel besloten van start te gaan met de zelfevaluatie.  

Deze verplichte zelfevaluatie, die de leden jaarlijks dienen uit te voeren, 
maakt deel uit van de Gedragscode van de NUT. De zelfevaluatie is een 
proces waarin een talencentrum zich belangrijke vragen stelt over zijn 
kwaliteit, en waarbij een aantal categorieën aan bod komt: 

• Kwaliteitsbeleid en onderwijsvisie 

• Toetsing van het leerresultaat 

• Cursusmaterialen 

• Evaluatie van het taalonderwijs 

• Kwalificatie van docenten 
 
Sinds de formele instelling van de zelfevaluatie in 2019 hebben zeven talencentra de 
zelfevaluatie gedaan, te weten: Tilburg, Leiden, Wageningen, Nijmegen, Twente, Utrecht Babel 
en Rotterdam. Deze talencentra hebben het logo voor het keurmerk ontvangen voor de website. 
Een aantal van deze talencentra is inmiddels ook actief bezig met intervisie.  

 

 

  



 
 

NUT-jaarverslag 2019-2020 9 

4 Themagroepen 

 

Het NUT-bestuur en de themagroepvoorzitters ontmoeten elkaar jaarlijks in december, bij een 
vergadering waarvoor ook de organisator van de NUT-conferentie uitgenodigd wordt. Tijdens de 
vergadering op 3 december 2019 schetsten de themagroepvoorzitters wat er in hun themagroep 
het afgelopen jaar gebeurde. Daarnaast werden er ideeën uitgewisseld voor de voorbereiding en 
organisatie van de conferentie in Tilburg.  

 

 

4.1  Themagroep Academisch taalgebruik 

Themagroepvoorzitters Tom de Moor (Universitair Centrum voor 
Talenonderwijs, Universiteit Gent) en Estelle Meima (Talencentrum, 
Rijksuniversiteit Groningen) 

Er is een extra NUT-bijeenkomst gehouden voor deze groep in januari in 
Nijmegen. Daar werden onder een vijftiental aanwezigen de onderwerpen 
‘beleidsproblematiek’ en ‘evaluatietools voor academisch schrijven’ 
besproken.  

In april, bij de vorige NUT-bijeenkomst, was de themagroep Academisch 
taalgebruik goed bezocht door 23 deelnemers, vanuit verschillende 
Nederlandse en Belgische talencentra, met zowel academisch Nederlands 
als Engels vertegenwoordigd. Verschillende onderwerpen kwamen aan de 
orde, onder andere digitale tools voor academisch taalonderwijs, de 
groeiende superdiversiteit in onze maatschappij en hoe deze een uitdaging 
vormt voor het (taal)onderwijs, taalverarming van het Nederlands, het 

taalbeleid op de verschillende instituten, en academische schrijfevaluatie.  

1. Digitools: er zijn meerdere centra die al digitools voor academisch taalonderwijs 

ontwikkelden op verschillende platforms (onder andere Canvas, Brightspace, Moodle, 

Speedgrader (evalueren), Prowise, Testvision, Academic Writing Assistant (Leuven), 

Novolanguage (Nijmegen) en Beter Schrijven (UvA) – dit zijn vaak gebruikte platformen) 

en er zijn veel waardevolle materialen en initiatieven op internet te vinden, zoals 

Taalwinkel, de filmpjes van Arnout Kuijpers en Cambium. Echter, het blijft een uitdaging 

om studenten te motiveren deze tools te gebruiken.  
 

2. Superdiversiteit: de centra zijn geen grote fan van de grote verengelsing, maar menen 

dat het probleem zowel bij Nederlands als bij Engels groter is dan taal alleen. De 

academische vaardigheid moet dus worden meegenomen in het verhaal en er moet een 

besef zijn dat deze niet universeel gelijk zijn. Op dit vlak hebben moedertaalsprekers 

Nederlands onbetwistbaar een voorsprong, aangezien ze in hun vooropleiding al 

bepaalde vaardigheden aanleerden die in ons academische systeem heel belangrijk zijn.  
 

3. Beleidsproblematiek en evaluatietools voor academisch schrijven: voor het taalbeleid 

blijkt in de praktijk dat geld een groot probleem blijft, samen met het onderschatten van 

academische taalvaardigheid door de centrale administraties. Taalvaardigheid is een 

basis voor academische vaardigheid, en een universiteit is verplicht de ontwikkeling 

hiervan te steunen. Het zou interessant zijn om de verschillen in taalbeleid op papier met 

elkaar te delen om te kijken naar gelijke trends en zo eventueel samen initiatief te 

https://www.universityworldnews.com/post.php?story=20190121062548730
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nemen. Daarnaast was de vraag of er bij schrijfevaluaties meer gestroomlijnd kon 

worden. Het werd duidelijk dat dit zeker niet mogelijk was, omdat de zwaartepunten van 

wat je probeert aan te leren bij iedere cursus of opdracht steeds anders liggen. Ook 

kwam naar voren dat tijd en aandacht nodig blijven bij het geven van feedback, vooral 

voor degenen die een onvoldoende scoren.  

 

Plannen tussen december 2019 en april 2020  

Er werden kleine groepen gemaakt (voor degenen die wilden meedoen) om elkaars talencentra 
te bezoeken en: 

• Aan elk centrum minstens één les mee te volgen – het staat vrij om daarbij al dan niet 

vergelijkbare vakken of groepen te volgen – en te bespreken wat er opviel in aanpak, 

populatie enzovoort. 

• Ook zeker de volgende punten te bespreken: 

o het academisch aanbod van de talencentra; 

o de plaats voor taal en het talencentrum binnen het universiteitsbeleid; 

o de evaluatiemethode – idealiter daarbij één type cursus kiezen en de 

evaluatiemethodes vergelijken aan de hand van een te corrigeren product. 

• Aan de hand van deze thema’s aan de rest van de groep te rapporteren tijdens de 

themagroepvergadering. 

 

 

4.2 Themagroep Interculturele communicatie (IC) 

Themagroepvoorzitter Erick van den Bercken (Babel, Universiteit Utrecht) 

Update: 

De themagroep had een enerverende vergadering tijdens de conferentie 
van 2019 in Antwerpen, waarbij veel nieuwe enthousiastelingen werden 
verwelkomd. 

Echter, het bleek dat er nog grote verschillen zijn met betrekking tot kennis van IC en ook hoe IC 
wordt toegepast of geïncorporeerd in programma's bij de verschillende NUT-leden. In Groningen 
worden al langer verschillende IC-trainingen ontwikkeld en aangeboden, vooral voor personeel 
en studenten. Ook in Utrecht is er veel aandacht voor IC in met name Engelse zakelijke en 
academische trainingen en seminars. Bij andere partners wordt het soms als onderdeel 
aangeboden of is er een basiscursus voor personeel of studenten beschikbaar.  

 

Idee: 

Er blijkt bij verschillende leden behoefte aan meer kennisvergaring en meer handvatten voor het 
opzetten en toepassen van IC-cursussen. Men zou graag een online platform opstarten waarop 
informatie gedeeld kan worden, zoals websites, literatuur en een lijst met professionals en 
mogelijke train-the-trainers. Ook waren er plannen voor een meet-the-expert-dag in 2019. 
Helaas is deze vanwege de kosten en een geschikte datum nog niet gerealiseerd. 
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4.3  Themagroep Moderne vreemde talen  

Vervangend themagroepvoorzitter Jeroen van Engen (Talencentrum, 
Rijksuniversiteit Groningen) 

Wegens ziekte van themagroepvoorzitter Kathelijn Jacobs (UTLC, 
Universiteit Twente) heeft Jeroen van Engen deze functie overgenomen en 
hij zorgde voor het verslag van het afgelopen jaar. 

Op de jaarvergadering van MVT waren er verschillende collega’s van maar 

liefst elf universiteiten en hogescholen vertegenwoordigd. Kasper Maes en Rosanne Schuurmans 

kondigden helaas hun vertrek aan als voorzitter en secretaris; Kathelijn Jacobs en Mercé 

Minguella zullen echter het stokje overnemen. Kasper Maes kreeg veel dank voor zijn vierjarig 

voorzitterschap. Er werd geopperd om vaker in het jaar samen te komen om de ontwikkelingen 

bij verschillende talencentra te volgen en om samen nieuwe projecten uit te werken, zoals het 

succesvolle project ‘Placement tests’ of ‘Plaatsingstoetsen’.  

Er zijn veel interessante ontwikkelingen bij MVT bij de verschillende talencentra, zoals bleek 

tijdens het eerste agendapunt van de vergadering. Er werden onder andere nieuwe talen 

(Koreaans), cursusvormen (online cursus Spaans, blended cursus Russisch), nieuwe 

leerplatformen (de inzet van Google Classroom) en toetsingsvormen (plaatsingstoetsen en online 

toetsen Swahili) gepresenteerd en toegelicht. Dit eerste agendapunt wordt altijd goed 

gewaardeerd, omdat het snel een inkijkje biedt in wat er binnen de verschillende instituten 

allemaal gebeurt.  

Tijdens de vergadering zijn verschillende ervaringen gedeeld, waaronder de verhouding 

taaldocenten en freelancers en het werven van freelancers, en het gebruik van sociale media 

binnen cursusgroepen en de online uitwisseling van de MVT-leden via LinkedIn. In het onderdeel 

‘show and tell’ waren er drie presentaties van achtereenvolgens Utrecht (UU), Twente (UT) en 

Nijmegen (RU). Er was een korte presentatie van Sue (van de UU) over de toetsing van het Engels 

van WP aan de UU in het kader van het universitaire taalbeleid. Kathelijn Jacobs (Twente) 

presenteerde de bite-size workshops academic writing in English. Deze bite-size workshops 

hebben betrekking op het schrijfproces, de structuur, academische toon en de grammatica, en 

zijn compacter dan de uitgebreidere cursussen academisch schrijven. Kasper Maes (Radboud) 

vertelde over de inzet van de plaatsingstoetsen die in het kader van het NUT-project zijn 

ontwikkeld. Deze toetsen zijn gebaseerd op het c-testprincipe (zie http://c-

test.de/deutsch/index.php) en worden onder meer ingezet bij Radboud in’to Languages en de 

HvA. Het project ‘Placement tests’ werd later tijdens de jaarvergadering 2019 verkozen tot NUT-

project van het jaar! Zie ook: https://nut-tests.ruhosting.nl/ en 5.2 in dit jaarverslag.  

In de planning voor 2019 stond een studiemiddag over online of blended leerplatformen. Deze 
studiemiddag is helaas niet doorgegaan. In 2020 zal er tijdens de jaarvergadering aandacht aan 
besteed worden en worden er weer nieuwe plannen gepresenteerd.  

 

https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fc-test.de%2Fdeutsch%2Findex.php&data=02%7C01%7Crolf.nys%40uantwerpen.be%7C16517b3d099840ff4b4808d79a86b84c%7C792e08fb2d544a8eaf72202548136ef6%7C0%7C0%7C637147775729586702&sdata=5Ik9lqvO1lO%2B%2FvLp947Ev0GAuedEdP5MPjy6ij5FmgY%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fc-test.de%2Fdeutsch%2Findex.php&data=02%7C01%7Crolf.nys%40uantwerpen.be%7C16517b3d099840ff4b4808d79a86b84c%7C792e08fb2d544a8eaf72202548136ef6%7C0%7C0%7C637147775729586702&sdata=5Ik9lqvO1lO%2B%2FvLp947Ev0GAuedEdP5MPjy6ij5FmgY%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fnut-tests.ruhosting.nl%2F&data=02%7C01%7Crolf.nys%40uantwerpen.be%7C16517b3d099840ff4b4808d79a86b84c%7C792e08fb2d544a8eaf72202548136ef6%7C0%7C0%7C637147775729586702&sdata=RuWWJKvJyKlAm4iVar3Z24oXpiManup5hxRyCXLiSmQ%3D&reserved=0
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4.4 Themagroep NT2 

Themagroepvoorzitter Maud Beersmans (Babel, Universiteit Utrecht) 

Ook in 2019 speelde er weer veel rondom de inburgering in Nederland. De 
NUT-leden met een Blik op Werk-keurmerk hebben gedurende het jaar 
regelmatig (per mail en/of telefonisch) contact met elkaar. Afgelopen jaar 
was op het gebied van inburgering met name het Beroepsregister NT2 een 
heikel punt. Namens de themagroep NT2 hebben in eerste instantie Berna 
de Boer en later Maud Beersmans contact gehad met de BVNT2 en Blik op 
Werk over dit onderwerp. Een definitieve uitkomst is er nog niet, maar er 
wordt inmiddels wel constructiever gesproken over mogelijke oplossingen. 

De relatie tussen de themagroep en de BVNT2 blijft een aandachtspunt. 

Maud Beersmans heeft ook dit jaar de halfjaarlijkse, reguliere bijeenkomsten van de 
klankbordgroep Blik op Werk bijgewoond en de themagroepleden vervolgens op de hoogte 
gebracht van de bespreekpunten en uitkomsten van de bijeenkomsten.  

Astrid van Laar heeft namens de themagroep ook in 2019 de vergadering van het Platform 
Onderwijs Nederlands en Nederlands als Tweede Taal (PONT2) bijgewoond en vervolgens binnen 
de themagroep verslag gedaan. 

Omdat de inburgering niet bij alle talencentra speelt, werd er bewust voor gekozen om hier 
tijdens de jaarvergadering niet te veel aandacht aan te besteden. Het streven is om eind 
2019/begin 2020 over inburgering een aparte bijeenkomst te organiseren – leden hebben op dit 
punt behoefte aan het delen van ervaringen en kennis. Op de jaarvergadering waren veel nieuwe 
leden aanwezig en hebben we aandacht besteed aan inhoudelijke thema’s zoals 
woordenschatverwerving, cursussen op hoog niveau (> B2), sociale media in de les en toetsen. 

 

 

4.5 Themagroep Toetsing  

Themagroepvoorzitter: Marjan Meijboom (INTT, Universiteit van 
Amsterdam) 

Oprichting en doel 

De themagroep Toetsing is in januari 2019 van start gegaan als nieuwe 
themagroep binnen de NUT. De eerste bijeenkomst vond plaats in 
Nijmegen en was vooral bedoeld als oprichtingsbijeenkomst en als 
voorbereiding op de NUT-vergadering van april 2019 in Antwerpen. 

Het belangrijkste doel van de themagroep is uitwisseling van informatie 
tussen de verschillende instellingen:  

• Welke taaltoetsen worden er gebruikt?  

• Hoe functioneren de toetsen? 

• Aan welke (andere) toetsen bestaat eventueel behoefte? 

• Welke samenwerking bij het ontwikkelen van toetsen is mogelijk? 

 

In de themagroep kunnen alle verschillende taaltoetsen aan bod komen: intaketoetsen, 
vorderingstoetsen NT2 en toetsen academische taalvaardigheid Nederlands en Engels. Ook kan 
er gesproken worden over het beleid van de instellingen, bijvoorbeeld over aanvullende 
taaleisen aan studenten. 
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Vergadering april 2019 

In april 2019 kwam de themagroep bij elkaar op de jaarlijkse vergadering van de NUT. Er waren 
veertien personen aanwezig, waarvan twaalf van Nederlandse instellingen en twee van Vlaamse 
instellingen.  

Voorafgaand aan en op de vergadering zelf is informatie uitgewisseld over de taaltoetsen die aan 
de diverse instellingen gebruikt worden. Dit heeft geresulteerd in een Excel-bestand met een 
overzicht en beschrijving van alle gebruikte taaltoetsen aan elf instellingen voor hoger onderwijs. 
Het gaat hier om allerlei verschillende soorten toetsen: vorderingstoetsen NT2 voor 
uitwisselingsstudenten en internationale studenten, diagnostische toetsen academische taal 
voor Nederlands en voor Engels, ingangstoetsen Nederlands en Engels, intaketoetsen en toetsen 
voor medewerkers om hun taalvaardigheid Engels of Nederlands te meten.  

Op de vergadering werd veel informatie uitgewisseld, zijn er vragen gesteld en heeft men elkaar 
tips en adviezen gegeven.  

Op de NUT-docentendag zijn er door leden van de themagroep ook workshops gegeven, een 
over de diagnostische toets taalvaardigheid Nederlands voor BA-studenten van de Radboud 
Universiteit Nijmegen, en een over het NUT-project ‘Plaatsingstoetsen’, over plaatsing met c-
toetsen (intaketoetsen met CLOZE). 

 

 

4.6 Themagroep Vertalen  

Themagroepvoorzitter Bert Keurentjes (Radboud in’to Languages, Radboud 
Universiteit Nijmegen) 

Voor de themagroep Vertalen is 2019 duidelijk een jaar geweest met twee 
gezichten. Het begin was goed, met een drukbezochte vergadering tijdens 
de NUT-dagen in Antwerpen. Deze vergadering stond grotendeels in het 
teken van drie zaken: aanbestedingen, PEMT (post-editing of machine 
translations) en HOTNeV (HogerOnderwijsTerminologie in Nederland en 

Vlaanderen). 

Zoals bekend heeft Radboud in’to Languages namens de Radboud Universiteit in 2018 
meegeschreven aan een aanbesteding van vertaal- en aanverwant werk. Ook bij een aantal 
andere talencentra is een dergelijke aanbesteding op vertaalgebied het afgelopen jaar gaan 
spelen. Het is mooi om te zien dat de leden van de themagroep Vertalen niet aarzelen om op dit 
gebied advies bij elkaar in te winnen.  

PEMT is een hot topic binnen de vertaalwereld, en tijdens de afgelopen NUT-dagen was het 
zowel onderwerp van een presentatie door themagroeplid Riet Bettonviel (Tilburg University) als 
onderdeel van een levendige discussie tijdens de themagroepvergadering. Bij verschillende 
talencentra wordt er in meer of mindere mate met PEMT geëxperimenteerd. Ook hier geldt 
weer dat themagroepleden elkaar goed weten te vinden om ervaringen uit te wisselen en waar 
mogelijk bij elkaar aan te haken.  

Het HOTNeV-project, dat als doel heeft consistentie aan te brengen in de 
hogeronderwijsterminologie in Nederland en Vlaanderen, ligt op het moment nagenoeg stil. Dit 
is te wijten aan het overlijden van de grote aanjager van het project namens zowel de RuG als de 
themagroep Vertalen, Julia Harvey, afgelopen augustus. Een gebeurtenis die, ook omdat het 
uiteindelijk allemaal heel snel ging, nadat Julia in de eerste helft van het jaar tussen hoop en 
vrees heen en weer geslingerd werd, binnen de themagroep als een mokerslag is aangekomen.  
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5 Interne communicatie 

 
5.1 NUT-nieuwsbrief en -website 

De NUT-nieuwsbrief verschijnt vijf keer per jaar: in februari, april, juni, oktober en december.  

Sinds we in 2015 van start gingen met de nieuwe nieuwsbrief, is het voor iedereen mogelijk om 
zich te abonneren op de brief. We blijven de nieuwsbrief echter ook via mail versturen aan alle 
NUT-hoofden, zodat zij op hun beurt de brief kunnen bezorgen aan al hun medewerkers.  

In de nieuwsbrieven kwamen alle NUT-activiteiten aan bod. Daarnaast maakten vele talencentra 
gebruik van de nieuwsbrief om hun eigen activiteiten en verwezenlijkingen mee te delen.  

Deze rubrieken en alle andere nieuwtjes worden telkens ook op de website beschikbaar 
gemaakt: www.nut-talen.eu/over-taal/blog.  

 
Uit onderstaande statistiek worden de cijfers van 2018 vergeleken met 2019. We zien een mooie 

groei: 29% meer gebruikers en 45% meer paginaweergaven! 
 

 

 

http://www.nut-talen.eu/over-taal/blog/
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5.2 NUT-project van het jaar  

De NUT-leden zijn actieve en dynamische 
organisaties: binnen elk centrum gebeuren 
mooie dingen, maar niet altijd weten we 
hier voldoende over. Om van elkaar te leren 
en meer over elkaar te weten, werd in 2016 
gestart met de verkiezing van het ‘NUT-
project van het jaar’.  

Winnaar van het NUT-project van het jaar 
2019 zijn de ‘Plaatsingstoetsen’ (Radboud 
in’to Languages in samenwerking met 
Wageningen in’to Languages, Academisch 

Talencentrum Universiteit Leiden, UT Language Centre Universiteit Twente en Talencentrum 
Rijksuniversiteit Groningen). De jury is gecharmeerd van de samenwerking tussen verschillende 
talencentra die van dit project een heus NUT-project maken. Verder staat in het rapport te lezen: 
‘De plaatsingstoetsen zijn breed in te zetten en bieden zowel de student als de docent houvast 
om het taalbeheersingsniveau in kaart te brengen. De toetsen zijn efficiënt en effectief in te 
zetten zonder ingewikkelde instructies, zowel op individueel niveau als in kleine of grote 
groepen. De plaatsingstoetsen ondersteunen de professionaliteit van docenten om studenten op 
maat les te kunnen geven.’ 

 

 

5.3 Archief voor NUT-hoofden  

Ook in 2019-2020 bleef Dropbox het centrale archief van NUT- en andere interessante 
documenten. De verschillende mappen op Dropbox zijn: 

• Benchmarking 

• Bestuursdocumenten 

• CercleS 

• Factsheet 

• Foto’s 

• Ledenlijst 

• NUT-conferentie 

• NUT-docentendag 

• NUT-project van het jaar 

• NUT-themamiddagen directeuren 

• Nuttige info 

• Sjablonen en logo NUT    

• Zzp-discussie   
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6 Feiten en cijfers 
 

6.1  Financiën  

Jaar 2019: 

Het financieel jaar 2019 is met een negatief saldo van 8.429 euro afgesloten. De belangrijkste 
redenen voor hiervoor zijn als volgt: 

• In de begroting voor 2019 is een fout geslopen waardoor de NUT-bijdrage aan de 
jubileumconferentie (vanuit de eigen middelen) niet werd opgenomen als kosten, en 
wel als inkomsten. Dit kon gebeuren doordat de inkomsten en uitgaven uit de separaat 
opgestelde begroting van de conferentie een-op-een zijn overgenomen in de algemene 
begroting. Het betreft hier overigens niet een onvoorziene of onwenselijke besteding 
van middelen – daar staat het bestuur achter. Mede naar aanleiding van deze fout zijn 
enkele maatregelen getroffen, zoals de invoering van een professioneel 
boekhoudpakket en detaillering van conferentiekosten in de begroting. 

• De Universiteit Antwerpen heeft de factuur voor de secretariële ondersteuning moeten 
verhogen met 21% btw. Dit was (aldaar) niet aangekondigd en voorzien, maar het 
bestuur heeft besloten hiermee toch akkoord te gaan om de kosten niet voor rekening 
van UAntwerpen te laten komen. 

• Er waren minder deelnemers bij de jubileumconferentie dan begroot. 

• De secretaris is voor meer uren ingeschakeld in verband met het project NUT 2.0. 
 

Na dit jaar komen de reserves uit op ca. 4.093 euro. Dit is lager dan de afgesproken ondergrens 
van 5.000 euro, hetgeen een opdracht vormt voor de penningmeester en de overige 
bestuursleden om verandering in te brengen. 

 

Jaar 2020: 

• De begroting voor 2020 is tijdens de directeurenvergadering in november vastgesteld. 

• In verband met de (structurele) ‘btw-opslag’ over de kosten van de secretariële 
ondersteuning, stelt het bestuur voor het jaar 2020 een contributieverhoging voor van 
50 euro. 

 

 

6.2  Bestuurssamenstelling  

Het bestuur bestond in 2019-2020 uit deze vijf leden: 
 

       
   Sylvia van der Weerden       Marc Gebuis            Gea Hakker         Katja Hunfeld        Stef Slembrouck 
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- Sylvia van der Weerden (Radboud in’to Languages)  voorzitter 
- Marc Gebuis (Universiteit Utrecht) penningmeester 
- Gea Hakker (Universiteit Leiden) lid 
- Katja Hunfeld (Universiteit Twente) lid 
- Stef Slembrouck (Universiteit Gent) lid 

Ter ondersteuning van de administratieve taken en de interne communicatie deed het bestuur 
opnieuw een beroep op Rolf Nys.  

 

 

 

7 Vooruitblik  

In het afgelopen jaar is veel tot stand gebracht. Daar zijn 
we trots op. Naast de festiviteiten rondom het 
jubileumjaar stond in 2019 de herijking en daarmee de 
blik op de toekomst centraal. Ook in die herijking is veel 
werk en tijd gaan zitten. Een goede start is inmiddels 
gemaakt. In 2020 zal de uitwerking en de implementatie 
verder vorm krijgen. Daar kijken we naar uit. 

 

Maart 2020 

Het NUT-bestuur 

Gea Hakker 
Katja Hunfeld 
Marc Gebuis 
Stef Slembrouck 
Sylvia van der Weerden      

Met dank aan Rolf Nys 


